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Post starostky Harrachova obhájila 
Eva Zbrojová – již potřetí!
Komunální volby jsou už nějaký den za námi. Každý z vás mohl svým hlasem rozhodnout o tom, kdo zasedne na post zastupitele, ze 
kterého může být dále zvolen do funkce radního, místostarosty či starosty. Do letošních komunálních voleb kandidovalo celkem sedm 
politických stran, z toho byl jeden nezávislý kandidát. Podrobné výsledky harrachovských komunálních voleb vám přinášíme níže:

Ve středu 31. října v hotelu Sklář proběhlo ustavující zasedání 
zastupitelstva, kde bylo hlavním úkolem nových zastupitelů zvolit 
starostu, místostarostu a členy rady města. Na úvod obdrželi 
všichni přítomní informaci o odstoupení Petra Bůžka. Místo něho 
nastoupila do funkce zastupitelky první náhradnice strany Staros-
tové pro Liberecký kraj – Lucie Kučerová. Dále už zastupitelstvo 
probíhalo dle navrženého a schváleného programu. Zvolené 
zastupitele čekal složit slib a dále zvolit vedení města – starostu, 
místostarostu a tři členy rady města. Post starostky již potřetí 
obhájila Eva Zbrojová, na místě místostarosty uvidíme novou tvář 
– Daniela Beneše a do funkce radních byli zvolení nadpoloviční 
většinou hlasů: Helena Stříbrná, Josef Slavík a Václav Tondr. Ač to 
na počátku vypadalo, že volba radních nebude jednoduchá, nako-
nec vše proběhlo překvapivě hladce. Všem zastupitelům a starono-
vému vedení města gratulujeme a přejeme, aby město Harrachov 

pod jejich rukama i nadále vzkvétalo, aby se dařily plnit body 
z volebního programu a odměnou jim byli spokojení občané. 

L e n k a  S k r b k o v á

Starostové pro Liberecký kraj 
Strana obhajovala 6 mandátů, získala 4 409 hlasů (obsadila 
7 mandátů)
                                                                     Jméno zvoleného zastupitele       preferenční 

hlasy
1 Eva Zbrojová 

pořadí na kandidátce: 1
55let, starostka města, Nový Svět

399

2 Ing. Helena Stříbrná
pořadí na kandidátce: 2
55let, ředitelka základní školy, Nový Svět

349

3 Václav Tondr
pořadí na kandidátce: 4
44let, jednatel společnosti, Harrachov

334

4 Daniel Beneš
pořadí na kandidátce: 3
40let, živnostník, Harrachov

296

5 Petra Procházková
pořadí na kandidátce: 5
46let, jednatelka společnosti, Harrachov

284

6 Petr Bůžek
pořadí na kandidátce: 6
53let, zaměstnanec, Nový Svět

288

7 Bohuslav Červený
pořadí na kandidátce: 7
54let, brusič skla, Nový Svět

283

SNK - ZMĚNA PRO HARRACHOV
Strana získala 2 457 hlasů (obsadila 4 mandáty) 

                                                                     Jméno zvoleného zastupitele       preferenční 
hlasy

1 Radek Čermák
pořadí na kandidátce: 2
38let, OSVČ, rychlostní lyžař, Harrachov

221

2 Jiří Černý
pořadí na kandidátce: 4
43let, zaměstnanec, Sportovní areál 
Harrachov a.s., Nový Svět

202

3 Mgr. Tomáš Vašíček
pořadí na kandidátce: 1
41let, OSVČ, právník, advokát, Ryžoviště

195

4 Hubert Rieger
pořadí na kandidátce: 3
55let, OSVČ, správce nemovitostí,  
Harrachov

194

ANO 2011
Strana obhajovala 2 mandáty, získala 1 514 hlasů (obsadila 
2 mandáty)
                                                                     Jméno zvoleného zastupitele       preferenční 

hlasy
1 Ing. Jaroslav Čech

pořadí na kandidátce: 1
60let, místostarosta Harrachova, Ryžoviště

163

2 David Čermák
pořadí na kandidátce: 2
47let, jednatel společnosti, komise soc., 
občan. a zdrav., Harrachov

130

Občanská demokratická strana
Strana obhajovala 2 mandáty, získala 1 092 hlasů (obsadila 
1 mandát)
                                                                     Jméno zvoleného zastupitele       preferenční 

hlasy
1 Petr Dostalík

kandidátní listina: Občanská demokratická 
strana
pořadí na kandidátce: 2
44let, živnostník, Nový Svět

134

SNK Evropští demokraté
Strana obhajovala 1 mandát, získala 874 hlasů (obsadila 1 
mandát)
                                                                     Jméno zvoleného zastupitele       preferenční 

hlasy
1 Josef Slavík

pořadí na kandidátce: 1 
52let, stavbyvedoucí, Harrachov

117

AKTUÁLNÍ TÉMA
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ZPÁTKY DO HISTORIE

Nový Svět v prosinci 1918
(Příspěvek k ohlasu vzniku Československa v Krkonoších)
V letošním roce si připomínáme již 100. výročí vyhlášení 
samostatného čs. státu. Jeho vznik 28. října 1918 se v prostoru 
Čech, Moravy a Slezska ovšem setkal s pozitivní reakcí pouze 
u českého obyvatelstva. Oblasti se silnou 
německou majoritou se odmítly smířit 
s faktem, že budou k němu patřit, 
a vytvořily si vlastní provincie, 
které se měly stát součástí 
státu Německé Rakousko. 
Nejinak tomu bylo i v se-
verovýchodních Čechách, 
které spadaly pod pro-
vincii Deutschböhmen 
s hlavním městem v Li-
berci. Podobně jako další 
obce v Krkonoších, kde 
tehdy převažovalo německé 
obyvatelstvo, tak i Harra-
chov se přidal na stranu odboj-
né provincie Deutschböhmen.
O tehdejší situaci v Novém Světě, 
místní části Harrachova, kde na počátku 
20. století žila poměrně početná česká menšina, nás informuje 
dopis z 10. prosince 1918, adresovaný Okresnímu hejtmanství 
v Jilemnici. Jeho pisatelem byl příslušník české menšiny v No-
vém Světě lékař MUDr. Miloslav Petřík (1862-?). Z obsahu 
dopisu se dovídáme, že dr. Petřík se starostou obce Josefem 
Müllerem mluvil o nastalé politické situaci v Harrachově a ten 
mu řekl, že vynaloží veškeré své úsilí na to, aby v obci zajistil 
klid a mír. MUDr. Petřík dále v listu hejtmanství sděloval, že 
ještě před několika dny přijala pošta v Novém Světě jeho vklad 
pro poštovní spořitelnu v Praze. Když ale 9. prosince chtěla 
správkyně zdejší české soukromé školy Františka Velhartická 
učinit na té samé poště vklad pro pražskou spořitelnu, nebyl 
poštmistrovou Marií Pösetlovou přijat s odůvodněním, že 
zdejší pošta se přičlenila k Liberci, tedy k Deutschböhmen. 
Podobný stav měl dle MUDr. Petříka zřejmě panovat i na poště 
v Harrachově, kde ostatně tamní poštmistr neumí ani česky. 
Údajně se měl provincii Deutschböhmen podřídit i správce 
zdejší celní expositury Josef Morak. Učitelka Velhartická 
MUDr. Petříkovi sdělila, že se proslýchá, že z budovy místní 
české školy bude násilně odstraněna cedule v českém jazyce, 
a to z toho důvodu, že prý v Praze jsou odstraňovány nápisy 
německé. Projevila rovněž strach o svoji osobní bezpečnost 
i z možného poškození objektu ve vlastnictví Národní jednoty 
severočeské, v němž se nachází česká soukromá škola.
Podle MUDr. Petříka byli tehdy v Novém Světě „rozhodnými 
německými nacionály“ řídící učitel německé obecné školy 
v Harrachově Karl Rummel a učitel Heinrich Jüngling z téže 
školy. Rummelův syn, toho času žák obecné školy, přišel do 
školy vyzdoben velkoněmeckou trikolorou a dostal se tak do 
sporu se Stanislavem Kahounem, který měl jako příslušník 
české menšiny naopak stuhu slovanskou, tedy bíločervenou. 
Odznaky s bíločervenou barvou řídící učitel Rummel na škole 
zakázal.
MUDr. Petřík vyslovil obavu, že podřízení poštovního úřadu 
provincii Deutschböhmen vyjadřuje názor většiny místního 

obyvatelstva, kteří si nepřejí být součástí Československa. 
To by ho jako českého lékaře mohlo existenčně zničit: „Když 
zdejší úřady poštovní prohlásily se pro Deutschböhmen, mají 
dojista k tomu důvod, by vyhověly zdejšímu veřejnému mínění 

a náladě. Tu by se mi mohlo státi, že jako Čech mohl bych 
býti suspendován jako obecní lékař, nechtěl-li bych 

(se) zříci slavnostně svého vrozeného přesvědčení.“ 
V závěru dopisu se lékař obrací na hejtmanství 

o pomoc pro českou menšinu: „Tyto více méně 
důležité zjevy jsou příznačny pro situaci české 
menšiny a nutno míti za to, že nepatrná přího-
da mohla by lidové vášně a bouři rozpoutati. 
Prosím tudíž o laskavé instrukce, jak se mám 
zachovati jako obecní lékař v obci patrně 
k Deutschböhmen tíhnoucí. Mimo to prosím, 

by slavné hejtmanství ráčilo zabezpečiti jistotu 
a bezpečnost osob i jmění.“

Z dopisu doktora Petříka vyplývá, že centry pro-
vincie Deutschböhmen na Rokytnicku Harrachov 

ani Nový Svět nebyly. Stala se jím sousední Rokytnice 
nad Jizerou, kde tehdy dokonce z nařízení zemské vlády 

Deutschböhmen vznikla německá městská stráž (Volkswehr) 
o síle 60 mužů. Zemská vláda v Liberci podpořila činnost 
rokytnické stráže dodávkou 60 zastaralých pušek systému 
Werndl spolu se 4 000 ostrými náboji. Činnost toho ozbroje-
ného sboru spočívala především v zajištění ostrahy důležitých 
objektů spjatých se zásobováním.
Nejistota MUDr. Petříka netrvala dlouho. Autorita provincie 
Deutschböhmen v regionu se totiž rychle hroutila. Rokytničtí 
rezignovali 12. prosince 1918, kdy místní německá stráž složi-
la zbraně. Ty byly společně s municí uloženy v objektu měst-
ského úřadu v Rokytnici nad Jizerou, kde je již následující den 
převzal okresní četnický velitel z Jilemnice. Dne 16. prosince je 
pak za asistence dvou vojáků převezl do Jičína důstojník od 11. 
střeleckého pluku. Téhož dne před zástupci Okresního národ-
ního výboru v Jilemnici slíbili poslušnost čs. republice zaměst-
nanci poštovních úřadů v Novém Světě a Harrachově a rovněž 
celního úřadu v Novém Světě. Slib poštovních zaměstnanců 
zněl takto: „Slibujeme, že svůj úřad budeme konati dle 
zákonů československé republiky a dle nařízení vydaných její 
vládou a úřady zejména ministerstvem poštovnictví a ředi-
telstvím pošt a telegrafů v Praze.“ Stejnou proceduru museli 
v tento den nedobrovolně postoupit v sousední Rokytnici nad 
Jizerou zaměstnanci poštovních úřadů, okresního soudu, 
berního úřadu, finanční stráže i městského úřadu. Tímto 
dnem tak pro Rokytnicko skončila krátká epizoda provincie  
Deutschböhmen.
Závěrem je potřeba připomenout, že synem MUDr. Miloslava 
Petříka byl prof. MUDr. Josef Petřík (1894–1936), profesor 
fyziologie na Lékařské fakultě Masarykovy univerzity v Brně 
a přednosta jejího fyziologického ústavu. Dotyčný se 4. února 
1894 narodil v Harrachově-Novém Světě a bezpochyby tak 
patří k významným rodákům tohoto krkonošského města.

P h D r .  O n d ř e j  Va š a t a ,  
M u z e u m  P o d k r k o n o š í  v  Tr u t n o v ě



Majetkový odbor – výstavba pečovatelských bytů 
Postup prací – „Pečovatelské byty čp. 155 Harrachov“  
Den 164., 25. 10. 2018 – za pět dní se sejdou hlavní aktéři na dalším kontrolním dnu, aby vyhodnotili postup prací na přestavbě 
bývalého učiliště na bytový dům pro naše harrachovské občany.
Proberou, co se povedlo i co má zpoždění, kde je potřeba práce urychlit z důvodu nadcházejícího zimního období a kde lze zvol-
nit díky tomu, že rekonstrukce probíhá dle plánu.
Objekt je rozpříčkován, je zateplený obvodový plášť budovy, z větší části pod omítkou. Uvnitř budovy probíhá realizace řemesel 
(elektřina, voda, topení, podlahy apod.). Schodiště do 5. NP je připraveno, výtahová šachta vystavěna podle projektové doku-
mentace až pod střechu. Předpokládáme realizaci dalších stavebních činností v průběhu zimního období tak, aby nebyl ohrožen 
termín předání stavebního díla do konce roku 2019.

D a g m a r  S t a ň k o v á

Výzva pro harrachovské hospodyňky
V souvislosti s konáním tradiční akce Rozsvícení vánočního stromu si vás, harrachovské hospodyňky, dovolujeme i letos oslovit 
s prosbou o upečení vánočního cukroví. Letošní rozsvícení vánočního harrachovského stromu proběhne o první adventní nedě-
li, tj. 2. prosince od cca 16 hodin v parku u městského úřadu.  
Za cukroví, které místní hospodyňky napečou, se vybírá dobrovolný příspěvek, který poputuje pro harrachovské děti do školy 
a školky. Pokud chcete přispět i vy ochutnávkou vašeho cukroví, dodejte ho, prosím, do 16 hodiny k městskému úřadu, kde od 
vás cukroví přijmou členky harrachovské kulturní komise. 

P ř e d e m  v á m  d ě k u j e m e . 
Z a  k u l t u r n í  k o m i s i  L e n k a  S k r b k o v á

Za krásami Harrachova

INFORMACE Z RADNICE

CO SE UDÁLO

Dne 22. 9. 2018 
uspořádal turistic-
ký oddíl Srnky ve 
spolupráci s městem 
Harrachov „Výlet 
za krásami Harra-
chova“. Účastníci si 
mohli vybrat trasu  
v délce 7, 10, nebo  
15 km. Cestou 
narazili na kontro-
ly a sbírali razítka 
do průvodce. Na 
počátku všichni 
zaregistrovaní účast-
níci dostali zdarma 
výborný koláček 
z pekařství Vokřínek 
a k tomu kávu nebo 
čaj. Po úspěšném 
návratu do cíle čekal 
na příchozí diplom, 
čokoládička a také 
dle výběru klobáska 
z grilu nebo vídeňský 
párek. Překvapení 
čekalo účastníky 
také u včelaře a na 
pumptrackovém 
hřišti. Výlet se vydařil 
a všichni zdárně došli 

do cíle. Všem zúčast-
něným z Harrachova 
a z Desné děkují pořa-
datelky Alena Jíchová 
a Jana Schwarzová. 
Těšíme se na příští 
ročník a připravíme 
soutěže pro děti i do-
spělé. 
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AKTUÁLNĚ

V roce 2018 slaví naše země významné výročí. Neopakovatel-
né a první svého druhu. Uplyne 100 let od vzniku samostat-
ného Československa. Dne 28. října 1918 se začala psát nová 
kapitola našich dějin. V Harrachově jsme si toto významné 
výročí originálním způsobem připomněli již realizací „modří-
nové stovky“, která vzniká z původní harrachovské desítky. Od 
jara letošního roku město ve spolupráci se Správou KRNAP 
a za vydatné pomoci mnoha dobrovolníků pracují na vzniku 
obří číslice z modřínů. Legendární harrachovská desítka se tak 
stává stovkou.
Oslavy stého výročí založení republiky v Harrachově vyvr-
cholily výsadbou Stromu svobody. V pátek 26. října byla při 
této příležitosti za přítomnosti několika zastupitelů města 
a harrachovských občanů slavnostně vysazena lípa, která bude 
tento historický milník připomínat. Tato událost byla oboha-
cena o vystoupení pěveckého sboru Mládí, který kromě české 
hymny zazpíval i další národních písně. 

Poté se program přesunul do kostela sv. Václava, kde na úvod 
starostka města Eva Zbrojová pronesla krátký projev k výročí 
vzniku samostatné republiky. Vyzdvihla význam samostatnosti 
a demokracie a pomohla nám všem si uvědomit, že věci, které 
dnes považujeme za samozřejmé, vždy samozřejmé nebyly. Po 
tomto úvodním slově se kostel rozezněl dalším vystoupením 
skvělého PS Mládí a dalších sólistů ze ZUŠ v Jablonci n. J. 
I děti z harrachovské základní školy se zapojily do těchto oslav 
a společně se ZUŠ si připravily tematickou pohádku „Jak 
pejsek s kočičkou slavili 28. říjen“.
Děkujeme všem, kteří si s námi přišli společně připomenout 
toto významné výročí. Čas od času je dobré si připomenout, 
jaké hodnoty jsou pro člověka opravdu důležité, a jak je ne-
zbytné hájit odkaz našeho prvního prezidenta T. G. Masaryka 
pro budoucí generace.

M a r k é t a  N o v o t n á

Naší republice je sto let. Do oslav se 
zapojil i Harrachov

Foto: M. Novotná



POLICIE ČR RADÍ OBČANŮM

Od podzimu do jara ztěžují řidičům i chodcům pohyb na silnici 
zhoršené klimatické podmínky. Déšť, mlha, popadané listí, 
náledí či sníh jsou příčinou celé řady dopravních nehod. Avšak 
nejen zhoršené klimatické podmínky a snížená viditelnost, ale 
také nevyhovující oblečení bývá přímým důsledkem tragických 
dopravních nehod střetu s chodci a cyklisty.
Snížená viditelnost není jen noc. Je to situace, kdy účastníci 
silničního provozu dostatečně zřetelně nerozeznají jiná vozidla, 
osoby, zvířata nebo předměty na pozemní komunikaci, napří-
klad od soumraku do svítání, za mlhy, sněžení, hustého deště 
nebo v tunelu. 
„Pohybuje-li se chodec mimo obec za snížené viditelnosti po 
krajnici nebo po okraji vozovky v místě, které není osvětleno ve-
řejným osvětlením, je povinen mít na sobě prvky z retroreflexního 
materiálu umístěné tak, aby byly viditelné pro ostatní účastníky 
provozu na pozemních komunikacích.“ Tato povinnost vyplývá 
z § 53, odst. 9 zákona č. 361/2000 Sb., o provozu na pozemních 
komunikacích (zákon o silničním provozu).
Vidět a být viděn. Na to by měli myslet všichni chodci. Řada 
z nich se totiž domnívá, že když oni auto vidí, vidí i řidič je. To je 
ale velký a často bohužel tragický omyl. 
Viditelnost chodce
Důležitá je především spodní část těla, tj. barva kalhot a bot 
a např. kočárku, který tlačíme před sebou a je tak vidět první. 
Reflexní materiály je nejlepší umístit na nejvíce se pohybující 
část – upoutá tak větší pozornost.
Viditelnost cyklisty
Jízdní kolo musí mít vždy odrazku přední, zadní, boční a na 
pedálech. Za snížené viditelnosti ještě navíc přední a zadní 
osvětlení. Ideálním doplňkem povinné výbavy je reflexní prou-
žek na kotníku. 

Rady pro zvýšení viditelnosti
•	 Noste pestré oblečení!
•	 Používejte reflexní a fluorescenční materiály a kombinuj-

te je, abyste byli dobře vidět za světla i tmy!
•	 Reflexní prvky umístěte nejlépe na zápěstí ruky, blízko 

ke kolenům a do úrovně pasu vždy směrem do komunikace 
(cyklisté také na přilbu a kolo)!
•	 Dětem pořiďte oblečení, školní brašny a doplňky opatře-

né reflexními a fluorescenční bezpečnostními prvky!
•	 Reflexním prvkem opatřete i kočárek – protože s ním 

vjíždíte na komunikaci dříve, než na ni vstoupíte vy!
•	 Nezapomeňte na zadní část těla. Při chůzi s baterkou, 

svítilnou nebo použitím světla v mobilním telefonu jste vidět 
jen zepředu! 

Reflexní a fluorescenční předměty nejsou drahé. Různé pří-
věsky, nášivky, samolepky, pásky apod. pořídíte v galanteriích 
nebo v obchodech s jízdními koly za rozumné ceny. I Policie 
ČR se dlouhodobě zaměřuje na osvětu chodců a jejich zvidi-
telňování v rámci silničního provozu. Od podzimu 2015 do 
současnosti vydali policisté v rámci přímého výkonu služby 
neoznačeným chodcům téměř 100 tisíc reflexních pásků 
a v této aktivitě budou pokračovat i nadále.
Právě naše viditelnost zásadně ovlivňuje to, zda se nám řidič 
vyhne, nebo nás srazí. BUĎTE VIDĚT!

p o r .  M g r .  L e n k a  D v o ř á k o v á 
K o o r d i n á t o r  p r e v e n c e  k r i m i n a l i t y 

K r a j s k é  ř e d i t e l s t v í  p o l i c i e  L i b e r e c k é h o  k r a j e

Liberečtí záchranáři v nových vozech
Od konce září jezdí Libereckým krajem několik nových vozů 
Zdravotnické záchranné služby. Díky obměně vozového parku 
vyjíždějí zdravotníci na pomoc lidem v deseti nových Mercede-
sech a čtyřech Škodách Kodiaq. Nové jsou i některé referenční 
vozy (4 Škody Rapid a 1 Škoda Octavia).
Stará auta, která záchranka nahrazuje, ze silnic nezmizí. 
„Předpokládáme, že po důkladném technickém servisu budou 
nadále sloužit jako záložní vozidla,“ řekl ředitel ZZS LK Luděk 
Kramář. V této souvislosti řekl, že situace, kdy některé sanit-
ní vozy měly najeto přes 200 tisíc kilometrů, byla již krizová. 
A počty najetých kilometrů byly také hlavním kritériem pro roz-
hodnutí kde a které konkrétní vozy budou nahrazeny. „Nezna-
mená to, že bychom nepotřebovali vyměnit i některá jiná auta, 
některá jsou v provozu sedm a více let. Musíme ale vycházet 
z finančních prostředků, které máme,“ vysvětlil. Do celkové 
ceny vozů se totiž nepromítá jen pořizovací částka za tovární 
vozidlo, velkou položku tvoří zejména přestavba aut na sanity. 
Znamená to nejen polepy, ale zejména instalaci komunikační 
techniky a zdravotnického vybavení. „Potřebujeme, aby do aut 
bylo například možné nasadit elektrická nosítka, aby v nich byly 
speciální zásuvky pro zapojení inkubátorů nebo třeba držák na 
připevnění kontrapulzace, což je přístroj na transport pacienta 
v přímém ohrožení života. To některé starší vozy nesplňují,“ 
uvedl. Své vlastní postřehy, které vycházejí z dlouholetých zku-
šeností z výjezdů, do vybavení sanit promítli i sami záchranáři. 
Právě oni nejlépe vědí, na jakém místě kde a co v sanitě potřebu-

jí. „Je v našem zájmu, abychom při práci pro pacienty měli vše 
po ruce, aby vybavení vozů bylo co nejúčelnější. Snad se nám to 
podařilo,“ zdůraznil Kramář.
Celková cena nových vozů Mercedes je 41,5 milionu korun. Přes 
28 milionů z této částky poskytl dotací Liberecký kraj, zbytek 
hradí záchranka z vlastních zdrojů. Sanitky dodává na základě 
rámcové smlouvy firma Fosan. Dalších 12 vozů předá záchraná-
řům v příštích dvou letech. Deset sanit z celkového počtu bude 
mít i samonakládací nosítka s nosností 300 kg pro těžké pacien-
ty. Za kompletní zakázku ZZS LK zaplatí 92 milionů korun.
Za lékařské vozy randez vous Škoda Kodiaq liberecká záchran-
ka z vlastních zdrojů zaplatila 6 milionů korun, referenční vozy 
stály necelé dva miliony, které byly téměř kompletně pokryty 
z dotace od Libereckého kraje. 

ZDRAVOTNICKÁ ZÁCHRANNÁ SLUŽBA LIBERECKÉHO KRAJE

Foto: archiv ZZS LK
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Harrachovští biatlonisté přivezli ze Starého města pod 
Landštejnem dva mistrovské tituly

Ve dnech 23.–24. 9. 2018 se ve Starém městě pod Landštejnem 
konalo Mistrovství České republiky v letním biatlonu. Z celé 
České republiky se sjelo 330 závodníků a závodnic. Závodilo se 
v kategoriích žáků – 10 let „A“, 12–13 let „B“, 14 –15 let „C“. 
V dopoledním sprintu nejlépe dopadla pasecká rodačka Valerie 
Křížová, která skončila na 7. místě. Ve stejné kategorii Natálie 
Martinková doběhla na 13. místě a v mladší kategorii místní 
Denisa Vašíčková dokončila závod 15. Odpoledne začal štafeto-
vý závod trojic, kdy nejmladší děvčata ve složení: Poledníková 
Anežka, Šimánková Markéta a Vašíčková Denisa suverénně 
vyhrála s náskokem 1 minuty. Ve starší kategorii ŽKB rozběhla 
štafetu Bártová Aneta, druhá vybíhala Křížová Valerie, která 
dokázala dostat štafetu z 10. místa na místo 2. Poslední úsek 
přebírala Martinková Natálie, která s pevnými nervy bezchybně 
odstřílela a doběhla na prvním místě. V žákyních C běžela děvča-
ta ve složení: Novotná Aneta, Seidlová Eliška, Pánková Andrea 
a dokončila závod na 4. místě. Děvčata v ČP skončila: Valerie 
Křížová – 7., Natálie Martinková – 13., Denisa Vašíčková – 15., 
Eliška Seidlová – 26., Andrejka Pánková – 35. Poslední sezonu 
za SKP Harrachov dozávodila dorostenka Martinková Monika. 
Na MČR v NMNM dokončila oba závody na 8. místě. Celkově 
obsadila v ČP 4. místo. Děvčata dosahovala během celé letní 
sezony v Českém poháru skvělých výsledků, za to bych jim chtěl 
moc poděkovat. Na závěr bych chtěl napsat, že tato děvčata, 
i když zde nemají všechna trvalé bydliště, závodí za SKP Harra-
chov, a tudíž i za naše město. Proslavují Harrachov po celé České 
republice a MĚSTO HARRACHOV je na oplátku ani nedokáže 
vyhlásit jako sportovce Harrachova.

Tr e n é r  b i a t l o n u  J a n  Z a p a d l o

výrazně uleví od bolestí zad
účinné posílení (nejen) břišních svalů
viditelně zlepšuje držení těla
jednoduché a účinné cviky pro každého
kompenzace při sportovní zátěži

 
www.zadabezbolesti.czvíce info: 603413127

INZERCE

Foto: archiv SKP Harrachov



ZE SPORTU

Výsledky – RKZ ve skoku na lyžích:
Žáci 9–10 let - K24
1. Škorpil Marek, LSK Lomnice n. P., 10. Masopust Jiří,  
16. Lahoda Filip, 18. Dostál Matěj – všichni Ski klub Harrachov
Žačky 9–10 let - K24
1. Ošmerová Julie, NMNM, 2. Štěpánková Barbora, 5. Tajčová 
Leontýna, 6. Hamáčková Alžběta – všichni Ski klub Harrachov
Žáci 11–12 let - K40
1. Hrdina Jáchym, LSK Lomnice n. P., 5. Hnyk Jakub, 7. Do-
stalík Hynek, 9. Lukeš Dominik, Tajč Matyáš – všichni Ski klub 
Harrachov
Žáci 13–14 let - K60
1. Křenek Filip, TJ Rožnov p. R., 11. Slavík Josef, 13. Král Daniel, 
14. Slavík Martin – všichni Ski klub Harrachov 
Dorostenci - K60
1. Šimek Jan, LSK Lomnice n. P., 5. Konvalinka Jiří, 7. Štěpánek 
Miroslav, 9. Král David – všichni Ski klub Harrachov
Dorostenky - K60
1. Jenčová Veronika, JKL Desná, 3. Koldovská Tereza – Ski klub 
Harrachov (dále už pouze SKIH)

Odpoledne jsme všichni odjeli do Jablonce, kde žáci a žačky bě-
želi kros a žáci starší a dorostenci závodili na kolečkových lyžích. 
To byla druhá část MČR v sev. kombinaci. Pro žáky a žačky  
9–10 let byl tento závod jako RKZ – ti své MČR měli 1. září  
v Harrachově.

Žáci 9–10 let
1. Sova Ondřej, JKL Desná, 12. Masopust Jiří, Lahoda Filip,  
19. Dostál Matěj – všichni SKIH

Žačky 9–10 let
1. Ošmerová Julie, SK NMNM, 3. Štěpánková Barbora,  
4. Tajčová Leontýna – všichni SKIH

MČR v sev. kombinaci
Žáci 11–12 let
1. Buchar Josef, LSK Lomnice n. P., 3. Dostalík Hynek, 6. Hnyk 
Jakub, 8. Lukeš Dominik, 9. Tajč Matyáš – všichni SKIH
Žáci 13–14 let
1. Bláha Dominik, LSK Lomnice n. P., 8. Slavík Josef, 9. Slavík 
Martin, 11. Král Daniel – všichni SKIH
Dorostenci
1. Šimek Jan, LSK Lomnice n. P., 4. Konvalinka Jiří, 7. Štěpánek 
Miroslav, 8. Král David – všichni SKIH
Dorostenky
1. Koldovská Tereza, SKIH, 2. Hradilová Jolana, SK NMNM,  
3. Svobodová Lucie, SK NMNM
 
Za krásného počasí byl závod velmi dobře připraven a zorgani-
zován. Pořadatelé z Desné mají dostatek zkušených rozhodčích 
– pomáhají i rodiče. Výkony několika závodníků jsou příslibem 
do budoucna. Na výborném průběhu mají zásluhu i rozhodčí od 
nás z Harrachova:
TD pro SK – Michal Bartoš, TD pro SL – Jaroslav Tuček, roz-
hodčí stylu – Slavík Wolf.

Medaile z MČR předával Slavík Tomáš – sportovní ředitel 
severské kombinace SLČR. Poděkování patří i trenérům našich 
závodníků a některým rodičům, kteří trenérům pomáhají po 
celou letní sezonu.

Letní MČR žáků a dorostenců pořádali v Desné –  
3 medaile pro Harrachov
V sobotu 13. října 2018 se naši žáci a dorostenci zúčastnili MČR 
žáků a dorostenců v severské kombinaci a RKZ ve skoku na lyžích. 
Skákalo se na můstcích s umělou hmotou v Desné, druhou část 
SK – běh uspořádali ve sportovním areálu „Břízky“ v Jablonci nad 
Nisou.
V konkurenci sportovců z 10 lyžařských oddílů Čech a Moravy 

získali nejvíce medailí žáci a dorostenci z Lomnice n. P. a pořádající 
Desné. Ale i my jsme měli radost ze 3 medailí a několika umístění 
do 10. místa na MČR i RKZ ve skoku. Největší radost nám udělala 
dorostenka Tereza Koldovská. Její zlatá medaile je snad první v his-
torii harrachovského lyžování od děvčete v severské kombinaci. 
Bronzové medaile získali Barbora Štěpánková a Hynek Dostalík.

Ještě na závěr – mnoho dotazů 
od funkcionářů a rodičů z jiných 
lyžařských oddílů:
Co bude s harrachovskými můst-
ky? Vždyť více než 100 let harra-
chovské můstky patřily k nejlep-
ším v ČR i na světě. Každoročně 
se všechny důležité závody konaly 
v Harrachově, u nás vyrostlo 
nejvíce MČR i medailistů z MS 
a ZOH. Jsou zde nejlepší sněhové 
podmínky. A teď se najednou 
konec. Kde bude mládež tréno-
vat? Na tyto otázky jsem neuměl 
odpovědět – ale je vidět, že to 
nebolí jen nás, ale i ostatní.

 
S l a v í k  Wo l f 
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Marcela Denková: Genealogie je už 
jedenáct let mým velkým koníčkem

Harrachovská Marcela Denková je 
ženou mnoha tváří. Můžete si u ní 
pořídit kosmetiku, parádní čepice pro 
sebe či své ratolesti. A nebo můžete 
využít jejích genealogických doved-
ností. Že vám je toto slovíčko cizí? 
Nevadí, vše podstatné se dozvíte v níže 
uvedeném rozhovoru a věřte, že jde 
o vědu velice zajímavou. V rozhovoru 
se dále dozvíte, jak vznikl název pro 
její pletená a háčková díla „Od mámy“ 
nebo jak dlouho trvá uplést takovou 
čepici či například deku.. 
 
Marcelo, ty se krom jiného zabýváš 
i genealogickou činností. Můžeš, pro-
sím, čtenářům tento pojem vysvětlit?
Genealogie je věda, která se zabývá 
sestavováním rodokmenů. Dříve u nás 
byl znám název rodopis. V podstatě 
to znamená, že hledáš rodinné vazby, 
objevuješ své předky a často luštíš velmi 
nečitelná data. Dostala jsem se k ní 
před 11 lety, když mě vzala kamarádka 
do státního archivu v Zámrsku. Měla 
jsem s sebou jen tátův rodný list a našla 
s ním svůj úplně první zápis o narození 
nějakého mého předka. Úplně mě to po-
hltilo, a tak je už jedenáct let genealogie 
mým velkým koníčkem.
Určitě jsi zkoumala i rodové tajemství 
tvé rodiny. Až do jak minulé doby se ti 
podařilo dopátrat a zjistila jsi o vašich 
předcích nějaké zajímavosti?
Zkoumala a stále ještě zkoumám. Zatím 
jsem se dostala na začátek 17. století, kdy 
se přibližně v roce 1609 narodil jeden 
z mých prapraprapředků. Přesný rok se 
už bohužel dohledat nedá. Z této doby 
již nejsou dochované matriky naroze-
ných. Povinnost vést matriky nastala až 
v polovině 17. století. Zajímavostí jsem 
objevila spoustu, třeba že se jedna moje 
praprapra…babička podle matriky ze-
mřelých dožila 103 let. Radovala jsem se 
z genů dlouhověkosti, než jsem v matrice 
narozených zjistila, že jí ve skutečnosti 
bylo o 20 let méně. To ale taky není úplně 
špatné (úsměv). O svém prapradědečko-
vi, který zemřel v roce 1929, jsem zjistila, 
že byl starostou ve vsi, kde žili. Nikdo 
z jeho potomků to nevěděl. A zjistila jsem 
to jen náhodou z kroniky obce. Zemřel 
tragicky a byl tam zápis na celou stránku. 
Je to sice strašné, ale pro mě to byl krásný 
úlovek.
Co tě k tomu vůbec přivedlo tvořit rodo-

kmeny na zakázku? A co k tomu člověk 
potřebuje znát a vědět, aby se mohl této 
činnosti věnovat?
Hrozně mě baví ta detektivní práce při 
hledání dalších a dalších předků. Lidé 
v mém okolí také chtěli znát svou minu-
lost, ale právě ta mravenčí práce za tím 
je nebaví nebo na ni nemají čas. Vytvořit 
rodokmen není za pár dnů. Některé zá-
znamy hledáš třeba týden, někdy je vůbec 
nenajdeš. Potřebuješ tedy velkou dávku 
trpělivosti, čas a naučit se číst jiný styl 
písma. Hlavně kurent, což je německá 
obdoba novogotického písma. Základy 
němčiny a latiny se taky hodí, ale stačí 
jen pár slov, protože se dost opakují. 
Těžké je to čtení textu, protože každý píše 
jinak. Já občas nemohu přečíst ani svoje 
vlastní poznámky (úsměv). Pokud chceš 
s bádáním podnikat, tak ještě potřebuješ 
speciální živnostenské oprávnění.
Když bych chtěla zjistit já něco o svých 
předcích, jaké podklady ti musím 
dodat?
Nejdůležitější je vyzpovídat nejstarší 
členy rodiny. Potom je super mít co 
nejvíce dokumentů, například rodné, 
oddací nebo úmrtní listy. Najdeš v nich 
spoustu důležitých informací, jako jsou 
data a hlavně místa. Zjistila jsem, že 
náročnost sestavení rodokmenu ovlivňu-
je i povolání předků. Pokud byli sedláci, 
tak najdeš i několik generací v jedné vsi. 
Oproti tomu třeba učitele můžeš hledat 
po všech archivech v republice. A jestli 

máš předky ze Slovenska, tak to bude 
trvat pěkně dlouho, neboť tam se zatím 
moc záznamů nedigitalizuje a vše se 
musí hledat v knihách v místních archi-
vech.
Jak je pro tebe časově náročné někomu 
vypracovat rodokmen? Určitě musíš 
minimálně navštívit matriku či archiv, 
nepletu se, viď?
Je to tak. Většina dat starších 100 let bývá 
v archivech, ale ta jsou již z větší části 
digitalizovaná. S časem je to velice těžké 

– některá data najdu snadno a některá 
hledám třeba týden. Nedá se přesně říct, 
kolik času rodokmen zabere.
Který rodokmen byl pro tebe v tvé praxi 
zatím nejzajímavější? A čím?
Nejzajímavější je pro mě můj vlastní 
rodokmen (úsměv). Ale jinak je každý 
nějakým způsobem zajímavý. Například 
jsem jednomu svému příbuznému zjistila, 
že jeho praprapra...děda zdokonalil vyná-
lez řádkovacího secího stroje. Našla jsem 
o něm dokonce článek, který potvrdil 
jeho datum úmrtí, jméno manželky a po-
mohl s nalezením asi 10 potomků. Bo-
hužel se mi nepodařilo najít data o jeho 
narození – to bylo trochu zklamání. Ale 
i tak je to na 18. století velký úspěch!
Od května tohoto roku se zpřísnily 
podmínky pro ochranu osobních údajů 
(GDPR). Zasáhlo to nějakým způso-
bem i genealogickou činnost?
Určitě. Před GDPR bylo na internetu 
dostupných více informací z archivů, 

ROZHOVOR 
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ROZHOVOR

SPRÁVA BUDOV A BYTOVÝCH JEDNOTEK

- zajištìní pravidelných revizí a následných oprav
- zajištìní havarijní služby
- zajiš�ování oprav a údržby
- zajištìní pravidelného úklidu, odklízení snìhu, sekání trávy
- zajiš�ování pronájmu
- pøedávání a pøejímání bytù dle pokynù vlastníka

Jiøí Žemba, Harrachov 523
tel.777668855, e-mail: jirka.zemba@me.com

Z Harrachovské desítky se stává stovka
Harrachovská desítka je historická zajímavost. V roce 1929 
byla na Bílém kopci nad Harrachovem vysázena modřínová 
číslice „10“. Měla připomenout desáté výročí vyhlášení repub-
liky. V letošním roce slavíme 100. výročí založení státu a při 
této příležitosti Správa KRNAP a město Harrachov doplní 
původní číslici „10“ ještě o jednu „0“. A tento okamžik nastal 
právě dne 16. října, kdy děti z harrachovských škol dosazovaly 
sazenice modřínu opadavého, který dává symbolické číslici 
svou charakteristickou podobu zejména na podzim. 
„Ve dnech 11. a 12. listopadu 1925 nárazový severovýchodní 
vítr způsobil na Harrachovsku polomy a vývraty nebývalého 

rozsahu. Nejvíce poškozené dřevní hmoty bylo zpracováno 
na tehdejším polesí Nový Svět, největší škody byly na Bílém 
kopci. Po likvidaci kalamity přišla na řadu obnova lesa. Práce 
se zalesňováním skončily v roce 1928. A protože to bylo v roce 
desátého výročí vyhlášení republiky, byla na Bílém kopci vy-
sázena veliká desítka z modřínů,“ uvádí Petr Kadleček, bývalý 
lesník a emeritní spolupracovník Správy KRNAP. 
Číslice jsou 100 m vysoké a vynikají zvláště na podzim, kdy 
se žluté modříny krásně vyjímají v zeleni okolních smrků. 
Nejlépe jsou vidět z protějšího Sachrova kopce. Není zcela 
známo, kdo o její výsadbě rozhodl. Přednostou lesní správy 
byl v té době lesmistr Otto Šmíd a lesním na polesí Nový Svět 
Josef Civín. V pamětníku lesní správy byla pouze strohá po-
známka: „V polesí Nový Svět byl založen na oslavu desetiletí 
trvání republiky jubilejní modřínový háj na úpatí Bílého vrchu 
v podobě 100 m vysoké číslice ‚10‘, jehož plocha v rozích byla 
zajištěna kamennými hranoly.“ 
K vytvoření číslice 100, na počest letošního výročí založení 
státu, bylo na jaře zapotřebí provést těžební zásah v hrani-
cích budoucí číslice „0“ a poté vytvořit podsadbu modřínem 
opadavým v počtu 3 000 ks/ha. Tato výsadba probíhá právě 
nyní. Přiřazená číslice „0“ bude mít stejné rozměry jako sou-
časná číslice „10“. V příštím roce pak lesníci provedou i další 
výchovné zásahy v hranicích stávající číslice „10“.  

M g r .  R a d e k  D r a h n ý  K R N A P

INZERCE

TZ SPRÁVY KRNAP

například sčítací operáty z roku 1920 
a kroniky, které jsou velkými pomoc-
níky při sestavování rodinné historie. 

Plno těchto informací bylo staženo. To 
ale neznamená, že se k těm informacím 
již nedostaneš. Jen musíš opět zajet do 
archivu.
Zasáhla toto odvětví i nějakým způso-
bem digitalizace písemností? A pokud 
ano, usnadnilo ti to či jiným způso-
bem ovlivnilo přístup k informacím? 
Ano, před 11 lety jsem si musela sed-
nout do auta a dojet do archivu, kde mi 
půjčili většinou maximálně 6 knih na 
den a v nich jsem mohla hledat. Dnes je 
již většina matrik digitalizovaných, což 
je super, protože můžu kdykoli sednout 
k počítači a bádat.
Krom této činnosti se věnuješ i pletení. 
Dokonce máš i svou firmičku s milým 
názvem „Od mámy“. Jak ses dopra-
covala k tomuto podnikatelskému 
záměru? A jak vznikl tento název?

Pletení a háčkování mě baví odmalička. 
V dnešní době se vracíme k ručním 
pracím, dokážeme ocenit kvalitně od-

vedenou práci. Háčkovala jsem dcerám 
čelenky a čepice a měly úspěch (dcery 
i čepice – úsměv), tak jsem je začala 
vyrábět i pro ostatní. Název vymyslely 
moje holky, aby měl každý něco vyrobe-
ného s láskou. Od mámy.
Nabídku čepic, čelenek, peněženek 
a kapsiček máš poměrně bohatou. 
Mohu za ale tebou přijít se svým návr-
hem? Pakliže ano, jak dlouho si budu 
muset třeba počkat na takovou čepici 
na zakázku?
Určitě, vlastní návrhy mám ráda. Vět-
šinou musím chvíli popřemýšlet, jak 
přání přenést do výrobku. Zatím jsem 
ale nedostala návrh, který by nešel 
zrealizovat. Pak spolu vybereme barvy 
a materiál. Pokud mám doma takové, 
které se ti líbí, tak máš čepici do druhé-
ho dne na hlavě. I s bambulí.

Jaké materiály pro pletené výrobky 
používáš? Vypadají totiž hodně pří-
jemně a heboučce…
Nejraději pracuji s kombinací bavlny 
a akrylu. To mám odzkoušené už skoro 
30 let. Všechno testuji na sobě a svých 
blízkých, takže dám za výrobky ruku do 
ohně. Vydrží dlouho jako nové, nor-
málně je peru v pračce, suším v sušičce 
a vypadají stále jako nové. S jinými 
materiály nemám tolik let zkušeností, 
ale zatím mají super ohlas. Uvidíme za 
30 let.
Když bych chtěla uplést něco mimo 
tvou nabídku, třeba svetr, deku apod., 
vyhovíš mi?
Záleží, co by to bylo. Uplést velkou 
deku trvá více než 30 hodin, takže je to 
poměrně drahá záležitost. Takové dárky 
tvořím pro svoje nejbližší.
Na webových stránkách a faceboo-
kovém profilu „Máma plete“ máš 
své výrobky vyfocené na roztomilých 
modelkách a modelech, které jsou už 
od miminkovského věku. Kam na ně 
chodíš (úsměv)?
Děkuju! Jsem ráda, že se ti líbí. Jsou to 
moje dcery, synovec, další dvě modelky 
jsou skoro jako rodina (úsměv). Také 
ráda sdílím fotky spokojených zákaz-
níků a zákaznic. Z těch mám vždycky 
ohromnou radost.

L e n k a  S k r b k o v á

Toto písmo je o úmrtí předka Marcely Denkové - Jana Samka, který: 19. 02. 1712 
usnul v pánu Jan Samek maje věku okolo 100 let. Svátostmi zaopatřen a pohřben 
u Sv. Jiří. záznam je ze vsi Loučky.
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NOVINKY Z MĚSTSKÉ KNIHOVNY

Milí čtenáři a přátelé harrachovské knihovny, s představením knižních novinek bych se s vámi ráda jako knihovnice rozloučila. 
Mám před sebou krásné období naplněné mateřstvím. Doufám, že mateřská dovolená bude spíš pohádka se šťastným koncem 
než nervy drásající thriller. V knihovně se od října můžete setkávat s mou zástupkyní Michaelou Holmerovou. 
Těším se na shledání! 

PRO DĚTI

Belsham Alison – Tatérka
Když během tetovacího veletrhu v anglickém Brightonu objeví místní 
tatérka Marni Mullinsová podivně znetvořenou mrtvolu, ochromí celé město 
strach. Podle všeho tu řádí sériový vrah, který zaživa vyřezává umělecká díla 
z těl svých obětí. Marni skrývá tajemství a má pádné důvody, proč nedůvě-
řovat policii. Jak se proto rozhodne, když ji navštíví mladý, čerstvě povýše-
ný inspektor? Pomůže mu vyšetřit jeho první vraždu, nebo se po stopách 
vraždící zrůdy vydá sama? 

Winterbottom Julie – Strachopedie
Strachopedie představuje abecední přehled všemož-
ných hrůz a běsů. Navštívíte jeskyně na Borneu, kde 
spolu v černočerné tmě žijí miliony netopýrů, švábů, 
pavouků a krys. Seznámíte se s příšerami – ať už 
bájnými, nebo skutečnými. Poznáte šestici smrtících 
hadů, děsivé pavouky i australský strom, jemuž je 
radno se obloukem vyhnout. A dozvíte se i spoustu 
praktických informací, třeba jak se dostat z tekou-
cího písku, ale také čím postrašit druhé. Naučíte se 
napsat duchařský příběh, uspořádat seanci, vyrobit 
falešnou krev anebo obalamutit rodinu, aby si mys-
lela, že u vás doma straší. 

Thriller
Adams T. – Není úniku
Detektivní romány
Belsham A. – Tatérka
Patterson J. – Vadí, nevadí
Kelly M. L. – Kulka
Švédská detektivka
Ahnhem S. – Devátý hrob
Psychologický román
Backman F. – My proti vám (pokračování 
románu Medvědín)

Romány pro ženy
Třeštíková R. – Veselí
Roberts N. – Blízko plamene
Historická romance
Johnson A. – Cudná hříšnice
Česká detektivka
Hamerová Z. – Bílá tma
Humoristické příběhy
Svěrák Z. – Strážce nádrže
Biografie
Cibulka A. – Černobílé tituly 4

Román pro mládež
Littman S. D. – Za sedmero mrakodrapy
Detektivní příběh pro děti
Brezina T. C. – Tajemná přilba
Populárně-naučná literatura pro děti
Winterbottom J. – Strachopedie
Příběhy pro děti
Städing S. – Kouzelný mlýn
J. Vítová – Výlet myšky Toničky

NOVÉ KNIHY

PRO DOSPĚLÉ 

Za měsíc září měli 0 chyb: Stejska-
lová Anna, Krametbauerová Tereza 
a Lucie, Vetrová Bára, Remza Se-
bastian, Lukeš Dominik, Medalová 
Amálie. 
Na měsíc listopad pro děti připra-
vujeme soutěž na téma Stromy na 
podzim. 

Pěkné počtení v podzimních 
večerech přejí z knihovny Kateřina 
Cilichová a Michaela Holmerová

SOUTĚŽE PRO DĚTI

Třeštíková Radka – Veselí
Když dojdete až na konec slepé ulice, máte dvě možnosti, přešlapovat na 
místě, anebo se vrátit. Třiatřicetiletá Eliška se rozhodla pro návrat. Zpátky 
na jižní Moravu. Do svého dětského pokoje. K rodičům. K sobě samé. Ke své 
podstatě. Protože doma jsou odpovědi. 
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Říjen 2018
Cykloturistický kurz na Černé hoře 
v Krkonoších
Kurz, kterého se zúčastnilo 23 dětí druhého stupně ZŠ, pro-
běhl ve dnech od 17. září do 21. září 2018 na Černé hoře nad 
Jánskými Lázněmi. Dozor nad žáky vykonávali učitelé Petra 
Šebelková, Ivan Bohatý a pan Josef Lodín. Ubytování bylo 
zajištěno na hotelu Černá Bouda. Na děti čekalo pět krásných 
letních dní věnovaných turistice po východních Krkonoších. 
Na kolech žáci navštívili známá místa v Krkonoších – Janské 
Lázně, Luční boudu, Výrovku, Pec pod Sněžkou, Malou Úpu, 
Rýchorskou boudu, Mladé Buky apod. Domů se všichni vrátili 
bez úhony a plni mnoha zážitků.

Školní závod v přespolním běhu

Školní závod se uskutečnil 27. září 2018 za krásného letního 
počasí na běžeckém stadionu u Skicentra. Akce se zúčastnilo 
73 žáků. Žáci byli rozděleni do 10 kategorií, odměněni byli prv-
ní 3 nejlepší žáci v každé kategorii, v 1. třídě pak každý žák. Vy-
hlášení a předání cen žákům proběhlo ve středu 3. října 2018 
v malé tělocvičně ZŠ v 11.00 hodin. ZŠ děkuje spolupořada-
teli městu Harrachov, komisi pro sport a mládež za finanční 
příspěvek na akci, děkujeme dalším stálým sponzorům – paní 
Lukáškové za krásné medaile a diplomy, panu Čermákovi 
SPORT 2000 za ceny pro vítěze. Poděkování patří i panu Ču-
říkovi za vyznačení tratí a Klasickému areálu Harrachov, o.p.s. 
za zapůjčení vybavení a běžeckého stadionu.

Závod tří škol v přespolním běhu  
Rokytnice nad Jizerou
Závodu 4. října se účastnily školy Jablonec nad Jizerou, Rokyt-
nice nad Jizerou a Harrachov.
Naše škola vyslala 16 dětí, 4 z nich, Lukešová Nikol, Antoš 
Robert, Čermák Filip, Bohatá Nela, vyhrály svou kategorii. 
Závod se uskutečnil za krásného počasí. Škola Harrachov 
děkuje tělovýchovné jednotě Jiskře Harrachov, panu Jiroutkovi 
a Čuříkovi za dopravu dětí na závod.

I v a n  B o h a t ý

Cirkus HAPPY KIDS
V týdnu od 8. do 12. října proběhl ve škole projektový týden 
se zážitkovým programem, jehož smyslem bylo dětem nejen 
zprostředkovat zážitek z cirkusového prostředí. Hlavní důraz 
byl kladen na možnost každého žáka otestovat si své hranice, 
zjistit své možnosti, vnitřně růst i odhalit svůj mnohdy skrytý 
talent, který v běžném životě může zůstat bez povšimnutí. 
Žáci měli možnost spolupracovat v týmu složeném ze spolu-
žáků různých věkových kategorií, byli vedeni ke spolupráci, 
kde starší a fyzicky zdatnější pomáhali slabším a menším 
spolužákům. Společný úspěch vystupujících skupin závisel na 
šikovnosti všech členů týmu, a proto si žáci nejen vzájemně 
pomáhali, ale také si různé skupinky fandily. Tato zajisté ne-
všední a smysluplná akce byla pro děti velmi cenným životním 
zážitkem a většinou rodičů bylo vystoupení dětí v cirkuse velmi 
pozitivně hodnoceno.

Škola tímto projektem nahradila letošní pláno-
vanou Školní akademii, přesto časové zatížení 
výuky dle slov pedagogů nebylo zdaleka tak 
vysoké jako několikatýdenní přípravy na Školní 
akademii probíhající zcela v režii školy. 
Závěrem bych touto cestou ráda poděkovala 
nemalým skupinám z řad rodičů a příznivců 
školy, kteří byli ochotni v neděli 7. 10. dopole-
dne a v pátek 12. 10. po vystoupení pomoci se 
stavěním a posléze i bouráním cirkusového stanu 
a zázemí cirkusu. Velké poděkování patří také 
panu Kožíškovi za ochotu zapůjčit škole prostor 
biatlonového Kolečka pouze za úhradu spotřebo-
vané vody a elektřiny pro uspořádání projektu. 
Velké poděkování rovněž patří rodičům, kteří při-
šli své ratolesti podpořit na vystoupení a mnozí 
dokonce i po oba dva dny, kdy děti vystupovaly.      

H e l e n a  S t ř í b r n á

EDUCA Liberec
Letošní návštěvnost veletrhu vzdělávacích příležitostí překo-
nala všechna očekávání, neboť branami Home Credit Arény 
prošlo během tří dnů 18 tisíc lidí. Žáci naší školy navštívili 
areál v pátek 12. října a mohli se seznámit s informacemi na 
stáncích s téměř 70 školami a 60 firmami z celého Eurore-
gionu. Na Educe proběhlo také vyhlášení Školy doporučené 
zaměstnavateli, přičemž letošními výherci se staly Střední 
průmyslová škola strojní a elektrotechnická v Liberci, Střední 
průmyslová škola technická Jablonec nad Nisou a Střední 
průmyslová škola Česká Lípa. Mimořádný zájem byl o tzv. 
Testovací centrum. Díky krátkému testu mohli žáci bleskově 
zjistit, jaký jsou studijní typ. K vidění byla také velmi zajímavá 
výstava žákovských prací k výročí 100 let od vzniku republiky, 
kterou připravilo vedení Libereckého kraje.

Beseda s pracovníky ÚP Semily
Žáci 8. a 9. třídy absolvovali v pondělí 22. října besedu s pra-
covníky Úřadu práce Semily. Dozvěděli se informace týkající 
se jejich dalšího studia či vyučení a o podmínkách přijímacích 
zkoušek. Získali také přehled o aktuálním trhu práce a nejvíce 
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ceněných profesích, o nově otevíraných oborech a stipendij-
ních programech v Libereckém kraji. Mohli si vyzkoušet práci 
s webovými portály zaměřenými na výběr dalšího studia. Jako 
dárek obdrželi tzv. Atlas školství, který obsahuje kompletní pře-
hled středních škol s konkrétními údaji o školách, s termíny dnů 
otevřených dveří a informacemi k jednotlivým oborům, na které 
lze v letošním roce podat přihlášku. Žáci 9. třídy byli rovněž 
pozvání na Burzu škol, která se koná 8. listopadu v Turnově.

A l e n a  Z a p l e t a l í k o v á

Sázení modřínů pro  
„Harrachovskou 100“
V úterý 16. října 2018 se žáci 8. a 9. třídy harrachovské základní 
školy zúčastnili poslední etapy dotvoření „Harrachovské 100“ 
ve stráni pod Bílým vrchem. Za početného mediálního dopro-
vodu ČT, Prima, rtm + a dalších novinářů spolu se zástupci 
města a kraje jsme dorazili na stanoviště na obchvatu, kde na 

nás čekaly motyky a sazenice modřínů. Pracovníci KRNAPu nás 
seznámili s postupem, jak správně zasadit stromek, aby přežil 
a vyrostl za 20 let do krásy a výšky. Poté už jsme vyrazili vzhůru 
po svahu a hledali oranžové značky, místa, kam máme zasadit 
malou sazeničku. Jeden z dvojice hloubil jamku mezi kamením 
a kořeny a druhý pečlivě sázel. Práce nám ubíhala a některé 
i bavila, a tak jsme za půl dne zvládli vysázet asi 750 sazenic. Za 
20 let uvidíme, jak se nám to podařilo.

P e t r  K r o u p a
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NA POKRAČOVÁNÍ

Harrachovské 
názvosloví – část 
pátá
Jde o pokus zdokumentovat vznik někte-
rých místních názvů popř. zachovat již tak-
řka zaniklé. Očekáváme iniciativu dalších 
spoluobčanů včetně připomínek. 

Názvy názvů jednotlivých částí obce 
Anenské údolí
Údolí získalo název po Anně z Harrachu, 
která za manželem dojížděla v polovině  
18. století do nedalekého letohradu. 
Původní německý název Heubruch (senný 
důl) se do češtiny nepřeváděl.
Centrum 
Název se odvozuje od projektu Obchodní 
centrum, který byl největším městským 
projektem po listopadu 1989. Původní 
koncepci vedení města, které zde zejména 
v druhé řadě objektů přepokládalo realizaci 
služeb a obchodů pro místní, se nepodařilo 
orgánům místní správy udržet.
Hřebenka 
Lokalita rozvíjející se až po I. světové válce.
Huťské zákoutí 
Skupina domů vzniklá v souvislostí 
s rozšířením sklárny na počátku 19. století, 
v něm rodný dům Dominika Bimana (také 
Biemanna).
Mýtiny 
Do 50. let minulého století byla osada sou-
částí Slezska resp. Pruska a po II. světové 
válce Polska. Německý název Stricker hau-

ser (Pletařské domky) odkazoval na tradici 
pletení punčoch. Místo kam se uchylovali 
protestanti z Čech.
Mýto 
Jedno z mýt při překonání řeky Jizery, další 
kupř. v Poniklé.
Nový Svět 
Původní označení Nový Les jako zdroj 
suroviny pro sklářskou huť znělo v něm-
čině jako Neuer Wald. Pravděpodobně 
v důsledku dialektu bylo vyslovováno jako 
Neue Welt, překladem Nový Svět. Původně 
samostatná část obce starší než samotný 
Harrachov.
Rýžoviště 
Původně ryze německy mluvící část obce 
Seifenbach. Název se snad odkazuje na 
pokusy s rýžováním – německy seifen. Co 
bylo dříve, jestli název potoka Seifenbach 
dal název osadě nebo jde o potok v osadě 
Seifen, nelze doložit. 
Sedmidomky 
Skupina sedmi domů postavených v polo-
vině 18. století.
U dolů 
V oblasti Ptačince se pravděpodobně kuta-
lo či rýžovalo již před vznikem první místní 
osady Dörfel (vesnička) u soutoku Mumla-
vy a ryzího potoka. Největšího rozvoje se 
však území dočkalo po II. světové válce, 
kdy se zde hlubinně dobýval galenit, baryt 
a sfalerit. Opuštěné území bylo využito pro 
vybudování několika objektů přechodného 
ubytování.
U Mlynářovy vily 
Nově vymezená část obce vyvolaná sou-
středěním několika ubytovacích objektů 
Sklář, Svornost, Golden (původně chata 

VHS Ústí). Původní Mlynářova vila slouží 
jako dependance posledního z nich.
Zákoutí 
Původně německy Winkl tj. úhel je částí 
obce, která se původně měla stát lázeňskou 
enklávou.

Vodstvo
Bílá voda
Černý ručej
Hraniční strouha
Kamenice
Lubošská bystřina
Orlí ručej
Milnice
Malá Mumlava
Rumpelošský ručej
Ryzí potok (Seifenka)
Shnilá ručej
Svinská ručej
Šerá strouha
Velká Mumlava
Vosecká strouha
Horstvo 
Bílý vrch
Čertova hora
Jakšín 
Kacířské kameny – do 22. 2.1959 území 
ČR 918. m n. m.
Kamenec
Lubochň
Plešivec
Ptačinec
Mrtvý vrch
Žlabský vrch

K a r e l  D o l e j š í 
k a r e l . d o l e j s i @ e m a i l . c z

Foto: archiv KRNAP



Extrémní sport a zážitky zaplní sály, festival outdoorových filmů je zpět

POZVÁNKA

Situace, z kterých vám stoupne 
adrenalin, dechberoucí záběry 
přírody či silné lidské příběhy. To 
všechno nabídne 16. ročník Mezi-
národního festivalu outdoorových 
filmů. Letos se festival usku-
teční od 5. října do 7. prosince. 
Začíná tradičně v Ostravě, poté 
ale procestuje více než šedesát 
měst Česka a Slovenska. Někde 
se zastaví na několik dní, jinde 
jen na jediný večer. A zastaví se 
opět i v Harrachově. Prostřed-
nictvím unikátních profesionál-
ních i amatérských filmů máme 
možnost navštívit (nejen) exo-
tická místa naší planety, poznat 
mentalitu a kulturu tamních 
obyvatel, potápět se v hlubokých 
oceánech, vyšplhat na vrcholky 
hor… Filmy si na nic nehrají. 
To, co divák vidí, je skutečnost, 
která se odehrála. Filmy jsou 
jedinečné a neopakovatelné. 
Letošní ročník nabízí rekordních 
126 snímků a je také „nejmezi-
národnějším“ v historii festivalu.
Harrachov se díky finanční pod-
poře města i letos stal spolupo-
řadatelem tohoto již tradičního 
festivalu a i vy tak můžete tuto 
jedinečnou přehlídku filmů 
navštívit. MFOF se u nás bude 
konat 16. a 17. listopadu vždy 
od 17 hodin v David wellness 
hotelu. Oba tyto dny začnou 
besedou se zajímavými hos-
ty a následovat bude pásmo 
unikátních filmů s outdoorovou 
tématikou. 

PROGRAM:
Přednáška – pátek 16. 11. 2018 
Toulky po fortifikacích v Evropě a Kérkonoších 
Na pomezí Jizerských hor a Krkonoš je nádherná krajina, 
do které jsou vsazené i objekty stálého československého 
opevnění z roku 1937–38. Objekty pomalu mizí, zarůstají, 
jsou ničené a s nimi pomalu mizí i jejich historie. Proto 
vznikl nápad, aby v jednom z objektů opevnění pod rozhled-
nou Štěpánka vznikla expozice, ve které se můžete seznámit 
s historií výstavby opevnění na pomezí Jizerských hor a Kr-
konoš. O Muzeu lehkého opevnění Na pomezí, o historii 
fortifikace v Evropě a Kérkonoších a o mnoha dalších s tím 
spojených zajímavostech vám bude povídat Jiří Dušek. 

Přednáška – sobota 17. 11. 2018 Z prokletých hor do 
Albánie
Multimediální cestovatelská přednáška Pavly Bičíkové 
o 3týdenním putování po zemi, kde ne znamená ano 
a kde krevní msta není dávnou minulostí. Najdete zde 
nejkrásnější hory Evropy, zapomenuté horské vesni-
ce, divoké kaňony, průzračné řeky, jezera a potoky, 
z kterých se dá pít. Okouzlí vás smaragdové moře 
a jedinečné památky UNESCO. V tomto zapomenutém 
koutu Evropy potkáte lidi, kteří žijí jiným způsobem 
než většina Evropanů a jejichž pohostinnost a laskavost 
vám vyrazí dech.

M a r k é t a  N o v o t n á
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HLAVNÍ MEDIÁLNÍ PARTNEŘIGENERÁLNÍ PARTNERHLAVNÍ PARTNEŘI ZA HLAVNÍ FINANČNÍ  PODPORY

harrachoV | 16.–17. 11. 2018
DaviD wellneSS hotel

Ve Spolupráci S daVid wellneSS hotel a Za finanční podpory měSta harrachoV



Prodej Vánočních dárkových 
poukazů bude zahájen 5.11.2018 
v Informačním centru Jilemnice 
tel.: 481 54 10 08 + ONLINE  
na www.sdjilm.cz 

 

Úterý 8.1. 2019 v 19.00 hod. 
VRAŽDA V SALONNÍM COUPÉ                                                              
Divadlo Járy Cimrmana 
 

Úterý 15. 1. 2019 v 19.00 hod. 
PAVEL ŠPORCL a Gipsy Way Ensemble 
 

Neděle 20.1.2019 v 15.00 hod. 
DLOUHÝ,ŠIROKÝ A BYSTROZRAKÝ 
Pohádka TJ Sokol Roprachtice 
 

Pondělí 21.1.2019 v 18.00 hod.  
MAROKO  
Cestovatelská přednáška Pavly Bičíkové. 
 

Úterý 22.1.2019 v 19.00 hod. 
TÁTA – one man show 
 

Středa 20.2.2019 v 19.00 hod. 
CHLAP NA ZABITÍ 
Hrají: Miroslav Vladyka, Filip Blažek, Michal Slaný, Alžbeta 
Stanková, Zdeněk Rohlíček, Milan Šimáček.  
 

Neděle 17.2.2019 v 15.00 hod. 
POLÍVKOVÁ POHÁDKA – DS Lipany Vrchlabí 
 

Pondělí 25.2.2019 v 18.00 hod. 
SEVERNÍ KOREA 
Cestovatelská přednáška Milana Bureše. 
 

Neděle 24.3. 2019 v 19.00 hod. 
NEUMÍM JINAK NEŽ LÁSKOU 
Hrají: Tatiana Vilhelmová, Aleš Procházka, Tomáš Pavelka. 
 

Úterý 26.3.2019 v 19.00 hod. 
OLYMPIC    

Bližší informace naleznete na www.sdjilm.cz 

Český rozhlas Liberec slaví teprve druhé narozeniny, 
a přestože patří mezi naše nejmladší stanice, okamžitě 
si získal široký okruh posluchačů. Se svými posluchači 
totiž bezprostředně žije. Poskytuje kompletní zpravodajský 
servis, reportéři informují z místa o tom nejzajímavějším, 
co se v kraji děje. Živě vysíláme i z nejzapadlejších vísek. 
A pokud chystáte i u vás zajímavou akci, o které byste chtěli 
informovat, není nic jednoduššího, než nám dát vědět. 
Odvysílat ji můžeme už během několika minut.  Humor, rady, 
návštěvy zajímavých hostů…i to je obsah našeho vysílání. 
A pohodová hudba. Spolupracují s námi i známé osobnosti. 
Cestujeme s Marcelou Augustovou, postřehy ze života vtipně 
komentuje Ruda Pivrnec Petra Urbana, se kterým chystáme 
i nový hodinový pořad z jeho kreslířského ateliéru. Určitě 
si najdete i svého oblíbeného moderátora či moderátorku, 
se kterými se můžete také osobně setkat na řadě akcí, jež 
pravidelně připravujeme. Nebudu vás přesvědčovat, abyste 
nás poslouchali, jen si nás nalaďte a pak se rozhodněte, jestli 
u nás zůstanete. Jsem osobně přesvědčen, že ano.

Pavel Kudrna, vedoucí programu ČRo Liberec a moderátor

RÁDIO VAŠEHO KRAJE
liberec.rozhlas.cz

LetakA5-frekvence-Liberec-Kudrna.indd   1 12.10.2018   8:37:39

  
                      
                 UHLÍ :  -  ořech 1, ořech 2, kostka (Ledvice – Bílina) 
                           -  ořech 1, ořech 2 balené v pytli po 25 kg 

  
UHELNÉ BRIKETY (rekord) :  - 2“ volně ložené 
            - 6“ volně ložené nebo pytlované po 40 
kg 
                            - 7“ balené po 10 kg (igelit) 
 
DŘEVĚNÉ BRIKETY:  - RUF- kostky z měkkého smrkového dřeva 
             - RUF HARD – kostky z tvrdého dřeva 
        - válečky ENERGO z měkkého dřeva 
        - válečky ENERGO HARD z tvrdého dřeva 
 
DŘEVĚNÉ PELETY:  - EN + A1 (15kg - 6mm) 
 
ŠTÍPANÉ DŘEVO:  - balené v pytli po 25 kg 
 
ZÁTOPOVÉ TŘÍSKY:  - balené v pytli 
 
POSYPOVÁ SŮL: balené v pytli po 25 kg 
 
 
Paliva dopravíme dle objednaného množství sklápěcími vozy s pásem, 
hydraulickou rukou nebo dodávkou. 
Technické informace poskytne p. Štěpánek tel: 603 729 927.      

                                                                          

                                                                               
 
                                  Provozovna: 
                                  Betonárka – Uhelné sklady 
                         Dolní Rokytnice 297 
              512 44 Rokytnice nad Jizerou 
 
                                       Tel.: +420 481 523 321 
                                  Mobil : +420 732 904 499 
                                  E-mail: betonarka@stemro.cz 
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INZERCE



Pár otázek pro… Michaelu Holmerovou
ZAJÍMÁ NÁS

Míšo, po dobu mateřské dovolené 
Katky Cilichové přebíráš její funk-
ci harrachovské knihovnice. Co tě 
vůbec vedlo přihlásit se do výběro-
vého řízení na tuto pozici?
Na to je velmi jednoduchá odpo-
věď, láska ke knihám. Možná to 
zní trochu jako klišé, ale každý, 
kdo v knihovně pracuje, byl měl 
být podle mě vášnivým čtenářem. 
A tento předpoklad, troufám si říct, 
že splňuji. V podstatě není den, kdy 
bych knížku neotevřela. S myšlen-
kou, že se přihlásím do výběrového 
řízení na harrachovskou knihovni-
ci, jsem si pohrávala už před lety, 
když odcházela do důchodu naše 
Knihovnice s velkým K paní Luke-
šová, ale měla jsem tehdy skvělou 
práci v novinách, takže nebyl důvod 
tuto pozici opouštět. Tentokrát 
však různé vnější okolnosti nahrály 
tomu, že jsem si řekla, že to zkusím. 
Jsem ráda, že to vyšlo. Sice nejsem 
vystudovaná knihovnice, ale jako 
redaktorka a korektorka se v tištěných médiích pohybuji 
celý život.
Jaký literární žánr máš ty osobně ráda a jaký autor je 
tvůj nejoblíbenější a proč?
Jsem sice náročný čtenář, ale žánrově víceméně nevybí-
ravý. Z klasiků s úctou vždycky smekám před Styronem 
nebo Nabokovem, ale s chutí si přečtu i současné autory. 
Jako spousta lidí jsem propadla severským detektivkám, 
jako je Nesbo, Larsson, Kepler nebo Mankell, z píšících 
dam se mi líbí třeba Gerritsenová a Frenchová. Díky 
napětí dokážu úplně vypnout a výborně si odpočinout. 
Když se chci zasmát, sáhnu po jakékoliv knížce Davida 
Lodgeho, nedávno mě pobavil i Tajný deník Hendrika 
Groena. Také mám ráda téma 2. světové války, cokoliv 
z psychosomatiky a pohled na svět filosofujícího geolo-
ga Václava Cílka. Z českých autorů mě pokaždé potěší 
Kateřina Tučková a Tomáš Zmeškal. Když tak ale přemýš-
lím, za srdce mě v poslední době asi nejvíc vzali Frederik 
Backman a Simon Mawer. U nich se člověk může smát 
i plakat, ti ve vás dlouho rezonují.
Je všeobecně známý fakt, že děti baví čtení čím dál 
méně. Čím si myslíš, že je to způsobeno a jaký je dle 
tebe nejlepší návod k tomu vytvořit u dětí kladný vztah 
ke knížkám a tím pádem ke čtení?
Těžko říct. Myslím si, že taková je zkrátka dnešní doba. Je 
rychlá a plná techniky. Lidé se neumí zastavit, vychutnat 
si prožitek přítomného okamžiku ani se pořádně uvolnit. 
Celé dny tráví u počítačů a telefonů, večery u televize... 
Když děti nevidí rodiče s knížkou v ruce, těžko po ní 

sáhnou samy. Všeobecný návod dát asi neumím. Můžu 
mluvit jen za naši rodinu. My televizi nemáme, zato 
máme obrovskou knihovnu a čteme hodně. Našim dětem 
to přijde přirozené, přestože mají telefony i počítač. Četli 
jsme jim odmalička, je to pro ně forma zábavy a odpočin-
ku.
Četli jste doma svým dětem před spaním pohádky? 
A jaké knížky je baví číst teď?
Ano, čtení před spaním u nás vždycky bylo a stále je sou-
částí večerního rituálu. Začínali jsme Špalíčkem a postup-
ně jsme přecházeli na náročnější pohádky. Dcera vyrůs-
tala na klasickém modelu princ, princezna, velká láska, 
syn tyhle slaďárny nikdy moc nemusel a dával přednost 
spíš pirátům, hasičům, autům nebo dopravním značkám. 
Dnes už je z čeho vybírat. Oba milovali Čtyřlístek, Rychlé 
šípy, Vinnetoua a doteď rádi čtou o dobrodružstvích 
dětských part, které si hrajou na detektivy, cestují časem 
apod. Dceři bude třináct, takže už hltá i dívčí romány, 
desetiletý syn zase hledá inspiraci v životopisech slavných 
fotbalistů.
Máš v plánu zavést nějaké novinky pro harrachovské 
návštěvníky knihovny nebo nápad jak jich přilákat do 
knihovny více? 
V knihovně se teprve rozkoukávám, mluvit o konkrétních 
plánech by bylo asi předčasné. Určitě by si zasloužila 
příjemné a důstojné prostředí. Líbilo by se mi, kdyby byla 
oázou klidu a zároveň decentním centrem kulturního dění 
v Harrachově. 

M i c h a e l y  H o l m e r o v é  s e  p t a l a  L e n k a  S k r b k o v á
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PŘIŠLO DO REDAKCE

Ráda bych upřesnila kolující informaci, že jsem proti vybudování zázemí pro sportující mládež. Samozřejmě jsem pro vybudo-
vání zázemí pro sportovce, ale takové, které bude zapadat do nového konceptu Harrachova související s opravou můstků. Můj ná-
zor je, že v prozatímním období, kdy nově zakoupené buňky využije pouze jeden sportovní oddíl – běžci TJ Jiskra, by bylo vhodné 
pořídit např. buňky repasované nebo si je zapůjčit. Náklady na pořízení nových buněk v počtu 12 stálo město 2 200 000 Kč.

A l e n a  J í c h o v á

Harrachovská škola bûÏeckého lyÏování NORDIC ACADEMY hledá nové posily do týmu. StaÀ se 
instruktorem/kou bûÏeckého lyÏování – na příleÏitostnou ãinnost.
Dlouhodobá spolupráce vítána, nabízíme nadstandardní podmínky, zaškolení,...
Pro více informaci nám piště a informace o Vás nám zasílejte na: info@nordicacademy.cz
Nebo volejte: 776/196 192
Vy učit nemůžete, ale víte o někom? Doporučte nám ho a odměna vás nemine!

INZERCE

ŘÁDKOVÁ INZERCE
Dobrý den, jmenuji se Roman Gwiždž a bydlím v Jelení 
Hoře. Sháním učitele/učitelku češtiny přes Skype. Rád 
zaplatím. Děkuji. E-mail:romekgwizdz1908@gmail.com.

Povolební dilema
Výsledky dosavadní radniční sestavy hodnotilo jednoznačně pozitivně pouze zhruba 27 % oprávněných voličů. Více bylo těch, 
kteří jsou přesvědčeni, že potenciál Harrachova není využit a radnice se věnuje pouze některým problémům obce. A proto jsou 
přesvědčeni, že změna obci prospěje. V situaci, kdy je obtížné sestavit funkční koalici, vyslyšeli Evropští demokraté v čele s Pepou 
Slavíkem hlasy mnohých, kteří i ve volebních programech volali o spojení sil, a proto navrhli odpovídající složení rady. Návrh 
zněl: 2 zástupci Starostů vč. toho, že Eva Zbrojová zůstane starostkou, po jednom zástupci jmenují ty, kdo chtějí Změnu pro 
Harrachov, dále ANO a také Evropské demokraty. Návrh byl zamítnut.
V předvolebních debatách se již pouze ojediněle objevovaly hlasy, že se jedná o měření sil mezi radnicí a areálem. Úspěšní zastupi-
telé prokazují, že požadovaný posun radniční politiky je zaměřen zcela jiným směrem. Pokud to velice zjednodušíme, spokojenější 
jsou dříve narození, a jak se na západ od nás říká „práciberoucí“. „Prácidávající“ podnikatelé, ať již se jedná o klasické firmy jako 
SAH a sklárna, ale především menší a střední harrachovští podnikatelé poukazují, že je nutné nepříznivý vývoj, charakterizovaný 
poklesem počtu obyvatel i hostů, zastavit. Řešení povolební situace má jistě alternativu, ale zdá se mi, že převládá touha po získá-
ní funkce nad tím, co obec potřebuje.
Před radnicí jsem po volbě míjel skupinu mladých voličů, nemohl jsem přeslechnout větu: „Zbrojová je dobrá starostka, ale tak 
pro Kořenov. Tam si za prací i zábavou dojedou, ale Harrachovu ujel vlak…“

K a r e l  D o l e j š í
s e p s á n o  p á r  d n í  p o  v o l b á c h

Dobry den paní Zbrojová,
uplynul týden a my jsme se už oklepali ze šoku. Tímto 
bychom Vám rádi ještě jednou poděkovali za pomoc při na-
lezení dvou jezevčíků Oldy a Tondy, kteří se ztratili minulou 
sobotu 22. září poblíž Harrachova. Díky Vaší pomoci a spo-
lupráci s Psím detektivem jsme se po 9 hodinách hledání 
znovu shledali. Já vím, někdo by si řekl, vždyť jde jen o psa, 
ale pro nás jsou to kámoši, parťáci a členové rodiny, a tak 
děkujeme za pomoc a spolupráci při jejich znovunalezení.
Přejeme úspěšné komunální volby a hodně štěstí a zdaru do 
příštích let.

S  k r á s n ý m  p o z d r a v e m
M i r o s l a v  P i j á k ,  To m á š  P o s p í š i l ,  O l d a  a  To n d a

Z POŠTY STAROSTKY

Foto: archiv M. Pijáka a T. Pospíšila

Milí Harrachováci, 
děkujeme vám za projevenou důvěru, které si nesmírně 
vážíme.
V komunálních volbách jsme, díky vám, získali 4 409 hlasů 
a 7 mandátů v zastupitelstvu. Jsme připraveni pro vás 
a Harrachov pracovat další volební období.

Za SLK Harrachov
Eva Zbrojová, Helena Stříbrná, Daniel Beneš, Václav Tondr, 
Petra Procházková, Petr Bůžek, Bohuslav Červený



SVÁTEK SVATÉHO ONDŘEJE

Stranu připravila Líba Novotná
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FOLKLOR – ZVYKY A PRANOSTIKY 

LISTOPAD

Na poslední listopadový den připadá svátek připomínající 
mučednickou smrt svatého Ondřeje. Byl učedníkem sv. Jana 
Křtitele, později se stal apoštolem 
Ježíše Krista. Po Kristově ukři-
žování odešel šířit křesťanství na 
sever Řecka a do Skitie. Roku 70 
ho v Patrasu odsoudili k smrti. 
Byl přivázán na kříž připomínající 
písmeno X, na němž odsouzenec 
umíral pomaleji. Tomuto kříži 
se proto říká ondřejský a stal se 
atributem tohoto světce.  
Svatý Ondřej je patronem rybářů, 
obchodníků s rybami a provazní-
ků, stal se ale i patronem Skotska, 
Španělska, Řecka, Rumunska 
a Ruska. Jeho kříž se nachází na 
vlajkách Anglie, Skotska a Velké 
Británie a je také v erbu Burgund-
ska. U nás se s výstražným křížem 
sv. Ondřeje také často setkáváme, 
aniž bychom si to uvědomovali – 
na železničních přejezdech.
Večer na sv. Ondřeje byl využíván 
k věštění budoucnosti. V lidové 
víře byl považován vedle Štěd-
rého dne za nejdůležitější, snad 
proto, že hned po něm následoval advent. Soudí se, že souvisí 
už s kultem pohanských démonů, ochranou před zlem a mocí 
nastupující zimy.
Hádalo se podle předmětů. Pod čtyři hrnečky se ukryl kousek 
chleba, hřeben, prsten a hlína. Kdo odklopil hrneček skrývající 
chleba, mohl očekávat majetek. Kdo hřeben, nemoc, kdo prs-
ten, svatbu. Pokud byla pod hrnečkem hlína, mělo to znamenat 
do roka smrt. Na podobném principu fungovalo i lití olova do 
vody, jen pro určování tvarů a významu odlitků bylo potřeba 
více fantazie. Z tvarů odlitků se například dalo uhodnout povo-
lání ženicha. Odlitek mohl připomínat třeba kovářské kladivo, 
verpánek, sekyru nebo jakýkoli jiný řemeslnický či zemědělský 
nástroj. V sousedním Polsku bylo zvykem lít olovo přes velký 
klíč. Věřilo se také, že sny, které se o svatoondřejské noci zdají, 
se určitě vyplní.
Nejvíce kouzel se týkalo předpovídání svatby (snad proto se sv. 
Ondřej v lidové tradici stal i patronem nevěst). O půlnoci před 
sv. Ondřejem se klepalo na kurník. Pokud se dívce jako první 
ozval kohout, měla se do roka vdát. Pokud slepice, měla na 
svatbu ještě dost času. Toho dne prováděla děvčata různé prak-
tiky, které měly naznačit, kdo bude nastávajícím ženichem. 

O půlnoci bylo také možno spatřit obraz nastávajícího ve 
studni nebo v díži, v zrcadle nebo komíně. Z 18. století je znám 

zvyk, kdy dívky položily na lopatu 
kousek chleba a čí snědl pes první, 
ta se měla vdát nejdřív. Věštilo se 
z třísek rozházených po podlaze. Řa-
dily se do párů k sobě, a když jedna 
tříska zbyla, měla zůstat dívka svo-
bodná. Pokud žádná tříska nezbyla, 
večer napsala jména tří chlapců 

na papírky, stočila je a uložila pod 
polštář. Ráno jeden z nich namátkou 
vytáhla a přečetla si jméno budoucího 
manžela.

V severovýchodních Čechách 
odevzdávaly děvečky v tento den 
hospodyním napředenou přízi. Do-
stávaly za ni peníze a hostily pak za 
ně mládence v šenku.

Otcové mladých dívek měli zcela jiné starosti. Pozorovali poča-
sí, protože to jim mohlo napovědět, jaká bude letos zima a jaká 
příští rok úroda.
•	 Na svatého Ondřeje ještě se zem ohřeje.
•	 Na svatého Ondřeje ještě se nám ohřeje, ale na svatého 

Mikuláše už je zima celá naše.
•	 Na svatého Ondřeje mruz, chystej sedláče vůz.
•	 Přijdou-li větry s Ondřejem, dobré zimy se nadějem.
•	 Hrozí-li Kateřina sněhem, přinese jej Ondřej.
•	 Ondřejův sníh zůstane ležet sto dní.
•	 Svatý Ondřej dělá led a svatý Jiří jej láme.
•	 Sníh svatého Ondřeje oziminám nepřeje.
•	 Na svatého Ondřeje špatný hospodář, který neseje.
•	 Sníh na svatého Ondřeje vzešlému žitu mnoho nepřeje.
•	 O Všech svatých větry-li jsou, znamenají zimu proměnlivou; 

přijdou-li ale s Ondřejem, dobré zimy se nadějem.
•	 Svatý Ondřej tichý – nebude len lichý.
•	 Poletují-li na svatého Ondřeje včely, bude neúrodný rok.
•	 Má-li Ondřej na stromech kapky, bude příští rok hodně ovoce.
•	 Na svatého Ondřeje hoď dřívko na vodu: přeplyne-li, bude 

mokrý rok; zůstane-li na povrchu tiše, bude suchý rok.

Padá-li listí v listopadu, jistě brzy přijde led, ale dlouho nepobude.
Když dlouho listí nepadá, tuhá zima se přikrádá.
Když se v listopadu hvězdy třpytí, mrazy se brzo uchytí.
V listopadu příliš mnoho sněhu a vody, to známka příští neúrody.

„Večer na sv. Ondřeje 
byl využíván k věštění 
budoucnosti
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Padá-li listí v listopadu, jistě brzy přijde led, ale dlouho nepobude.Padá-li listí v listopadu, jistě brzy přijde led, ale dlouho nepobude.

V listopadu příliš mnoho sněhu a vody, to známka příští neúrody.V listopadu příliš mnoho sněhu a vody, to známka příští neúrody.
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V této rubrice jsou zveřejňováni ti jubilanti, kteří v letošním roce oslaví kulaté nebo půlkulaté výročí svého narození, a to po-
čínaje šedesátkou a více. U osob nad osmdesát let pak zveřejňujeme každý rok. Ti z vás, kteří si nepřejete být ve společenské 
rubrice zmíněni, sdělte, prosím, svůj požadavek Lence Skrbkové na telefonní číslo 725 831 363. 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

SOUTĚŽNÍ OTÁZKA PRO MĚSÍC LISTOPAD

MĚSÍC LISTOPAD 2018

Všem jubilantům přejeme do 
dalších let mnoho radosti, pohody 
a především pevné zdraví.

V článku Wolfa Slavíka se v rubrice Ze sportu můžete dočíst 
o úspěších harrachovských žáků a dorostenců v severské kombinaci 
a RKZ ve skoku na lyžích. Na MČR, které proběhlo na můstcích 
s umělou hmotou v Desné, se dokonce podařila jedné harrachovské 
dorostence vyhrát historicky první zlatá medaile v severské kombi-
naci v kategorii Dorostenky. 
Jak zní jméno této úspěšné závodnice?

1. Štěpánková Barbora
2. Tajčová Leontýna
3. Koldovská Tereza

Své odpovědi, včetně uvedení Vašeho jména, adresy, telefonního 
čísla, zasílejte do 20. listopadu 2018 na adresu: Město Harrachov 

– Harrachovský zpravodaj, Harrachov 150, 512 46 Harrachov 
nebo mailem na zpravodaj@harrachov.cz. Z došlých správných 
odpovědí bude vylosován jeden soutěžící, který obdrží výhru 
v podobě balíčku čaje – Krakonošova čarobejlí. Správná odpověď 
na soutěžní otázku v říjnovém zpravodaji, která zněla: V pravidelné 
rubrice Novinky z městské knihovny se můžete dozvědět, jaké 
nově pořízené knížky si čtenáři a přátelé harrachovské knihovny 
mohou zapůjčit. Jsou to knížky nejen pro dospělé čtenáře, ale i pro 
ty nejmenší a otázka pro měsíc říjen zní: Kdo je autorem knížky 
s názvem Co se děje v Podpostelí? Hana Lehečková. 
Pro měsíc říjen zaslala správnou odpověď a byla vylosována paní 
Martina Horáčková z Harrachova. 
Gratulujeme!

SŇATKY ZA MĚSÍC ŘÍJEN 

Küfhaberová Libuše 91
Riegerová Zdeňka 83
Fišerová Jitka 80
Novotná Krystyna 75
Šmídová Jana 75
Biemannová Libuše 70
Čuřík Václav 70
Holubcová Helena 70
Jakubec Oldřich 65
Paseka Josef 65

20. 10. 2018
Jana Kolenská (Harrachov)& Bohumil Zajaček (Slovensko)

POZVÁNKA Z KRNAPU

OPUSTILI NÁS V MĚSÍCI ZÁŘÍ
Jaroslav Havel ve věku 66 let
Josef Tulka ve věku 87 let

Harrachovský zpravodaj vydává město Harrachov, čp. 150, Harrachov, 512 46. Příspěvky či inzerci zasílejte na adresu redaktorky 
Lenky Skrbkové (zpravodaj@harrachov.cz, tel.: 725 831 363) nebo zanechávejte v podatelně městského úřadu. Nevyžádané příspěvky 
se nevracejí. UZÁVĚRKA PROSINCOVÉHO ČÍSLA  JE 20. 11.  Evidenční číslo MK ČR E 15902. Sazba D. Hloušek, tisk SURA s.r.o.

Rozměry plošné inzerce HZ
1/1 - celá strana - 190 x 270 mm (š x v) 1000 Kč 
1/2 - půl strany na výšku - 95 x 270 mm (š x v) 600 Kč 
1/2 - půl strany na šířku - 190 x 135 mm (š x v) 600 Kč 
1/4 - čtvrt strany na výšku - 95 x 135 mm (š x v) 400 Kč
1/4 - čtvrt strany na šířku - 190 x 65 mm (š x v) 400 Kč
1/8 - osmina strany na výšku - 95 x 65 mm (š x v) 200 Kč

KAP – Zaregistrujte se na  http://akce.krnap.cz/ a získávejte
informace o akcích Správy KRNAP jak chcete a kdy chcete.
KAP – Zaregistrujte se na http://akce.krnap.cz/ a získávejte
informace o akcích Správy KRNAP, jak chcete a kdy chcete.

Ke 100. výročí ukončení

Krkonošské muzeum Správy KRNAP v Jilemnici
Výstava je otevřena od 26. října 2018 do 24. února 2019
denně mimo pondělí (8–12 a 13–16 hodin).

www.kmjilemnice.cz

VELKÁ VÁLKA
Výstava

Vernisáž se uskuteční ve čtvrtek 25. října v 17 hodin v Erbovním sále muzea.
Výstava připomene působení vojáků z Jilemnicka na frontách. K vidění budou 
součásti výzbroje a výstroje i osobní předměty vojáků, doplněné autentickými 
vzpomínkami. 
O Vánocích bude otevírací doba upravena.



foto: M. Novotná

Damián Sivíček 
rodiče Michaela Žembová a Jiří Sivíček

Vítání občánků 

Ella Šmídová 
rodiče Martina a Vladimír Šmídovi

Ester Benešová 
rodiče Andrea a Tomáš Benešovi

Filip Bucher
rodiče Jana a Petr Bucherovi

Helena Hofmanová 
rodiče Veronika Krupičková a Jan Hofman

Leontýna Skrbková 
maminka Petra Skrbková

Mariana Soukupová
rodiče Lucie Koudelková a Marek Soukup

Marie Koubková 
rodiče Hana a Richard Koubkovi

Matouš Grajcar
rodiče Barbora Lelková a Patrik Grajcar

Mikuláš Patrovský 
rodiče Lucie Šrámková a Michal Patrovský


